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ملخص
في هذه الدراسة تم التطرق لبعض الخصائص البيولوجية لأسماك Aspius vorax التابعة لعائلة
الشبوطيات Cyprinide في بحيرة تشرين (الفرات) والتي تشمل: التركيب الجنسي والعمري: النمو
في الطول والوزن: علاقة الطول والوزن مع العمر وعلاقة الوزن مع الطول. كما تمت دراسة التكاثر من
خلال تحديد: عمر البلوغ الجنسيء الخصوبة وزمن التفريخ. كانت النسبة المئوية للرناث (%48.25)

والذكور (%51.74) وذلك في (226) عينة موزعة على فئات عمرية من واحد إلى ثمانية (I-VIII)

هذا التوزع لا يظهر إنحرافاً كبيراً عن النسبة (1:1). ولم يلاحظ فروق معنوية (P>0.05) بين أطوال
الإناث والذكور في الفئات العمرية الأربعة الأولى (I,II,III,IV) بينما وجد فروق معنوية
(P<0.05) بين أطوال الإناث والذكور في الفثات العمرية من الخامسة إلى الثامنة ,VII ,VI , (V
V). كما أنه لم يلاحظ فروق معنوية (P<0.05) بين وزن الإناث والذكور في الفثات العمرية
الثانية والثالثة (III ,II). لكن لوحظي فروق معنوية (P<0.05) في الفئات العمرية الأخرى.
أما نموذج Von Bertalanffy للنمو في الطولء والوزن كان كمايلي: ‎‏
‎■‏ للإناث: L= 78.5614(1 — e^-0.2098(t+0.1323)) W = 4220.8(1
‎■‏ للذكور: L= 70.703(1— e^ -2425(t+0.1048)) , W = 27600
‏■ للجنسين معأ: L = 73.545(1— e^ -02308(t+0.1066)) w = 3279.7
أما عمر البلوغ عند الإناث فهو السنة الرابعة ، بينما الذكور السنة الثالثة. بلغ متوسط
قطرالبيوض(1.2مم).كما يمتد زمن التفريخ من أواخر كانون الثاني حتى بداية نيسان؛ أما الخصوبة فقد
تزاوحث ما يين (13560-36232 بيضة) وكات علقالة الإزم انل كين لتر وكل سن
.الطول( 0.632 = r^2)، و الوزن (0.636 = r^2) ،  و وزن المناسل (r^2 = 0.797)
‏كلمات مفتاحية: النمو. التكاثر. الخصوبة؛ بحيرة تشرين Aspius vorax .
Abstract

 In this study, we examined some biological characteristics for Aspius vorax fishes of Cyprinidae family living in Tishreen lake (Euphrates River), which including age and sex composition, growth in length and weight, age-length, age-weight and length to weight relationships. Moreover, reproduction index such as age of maturity, fecundity, and spawning time were defined. Our results demonstrate that in (226) specimens belonging to age group from one to eight the percentage of females was (%48.25) and (%51.74) for males. this composition don't reveals a large difference of the (1:1) ratio, also, no significant difference (P>0.05) was showed between length of females and males in the fist four groups (I, II, III and IV); while a significant difference (P<0.05) was appeared concerning the age from fifth to eight groups (V, VI, VII, VIII). On the other hand, there were no significant differences between females and males weight concerning the age of two and three groups (II and III). However, a significant difference (P<0.05) showed for the other age groups. Von Bertalanffy's modal for growth in length and weight as follow: 

■ Female: L= 78.5614(1 — e^-0.2098(t+0.1323)) W = 4220.8(1 

■ Male: L= 70.703(1— e^ -2425(t+0.1048)) , W = 27600 

■ Combined sexes L = 73.545(1— e^ -02308(t+0.1066)) w = 3279.7 

Moreover, we observed that age at fast maturity was fourth and third year old for females and males, respectively. Eggs diamter was 1.2 mm and spawning period extended from late January to April. The fecundity ranged from 36232 to 135605 in conclusion the correlation between fecundity and each one of length-weight, and gonad weight were (r^2 = 0.632), (r^2 = 0.636), and (r^2 = 0.797) respectively. Key Words: Aspius vorax, Growth, Reproduction, Fecundity. Tishreen Lake.
